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ســرویس سیاسی- »محمدرضا باهنر« درباره برنامه 
جامعه اســامی مهندســین به عنوان یک تشکل اصولگرا 
برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰،  گفت: تا زمانی که 
چند حزب فراگیر قدرتمند و بانفوذ در کشور نداشته باشیم، 
این گرفتاری را همیشــه خواهیم داشــت. از یکسال قبل از 
انتخابات، جناح های مختلف کشور دائما جلسه می گذارند و 
برای  وحدت درون جریانی تاش می کنند که مقدار زیادی 
از انرژی فعالان سیاســی را میگیرد البته چاره ای هم نداریم. 
دبیرکل جامعه اسامی مهندسین ادامه داد: اصاح طلبان هم 
همین مشکل را دارند و هر انتخاباتی که پیش می آید مجبورند 
با احزاب کوچک و پراکنده جلسه تشکیل دهند. باهنر افزود: 
البته یکســری تاش هایی شروع شده و شخصیت ها هم کم 
کم فعال می شوند. چشم انداز ما این است که به امید خدا همه 
اصولگرایــان به یک وحدت کامل می رســند البته این به آن 
معنا نیســت که به هدف کامل برسیم بعضی وقت ها ممکن 
است  ۷۰ تا ۸۰ درصد به اهداف خود برسیم. امیدوارم برای 
انتخابات ۱۴۰۰ بتوانیم از میان چند جناح مشهور کشور چند 
نامزد خوب، قدر و مدبر داشته باشیم تا رقابت سالمی شکل 

بگیرد.
قصدی برای نامزدی ریاست جمهوری ندارم

باهنر در پاســخ به پرسشی درباره احتمال نامزدی اش 
در انتخابات پیش روی ریاست جمهوری گفت: بارها گفته ام 
کــه اصا قصد ورود به انتخابــات را ندارم اما به عنوان یک 
شخصیت سیاسی فعال هستم. وی، درباره نامزدی احتمالی 
علی لاریجانی برای انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ و 
احتمال حمایت جامعه اســامی مهندسین از او گفت: فکر 
می کنم از الان نباید وارد اسامی افراد شد. همانطور که گفتم به 
دلیل نداشتن چند حزب قدرتمند و فراگیر معمولا داوطلبان 
از چندمــاه مانــده به انتخابات مطرح می شــوند و بحث ها 
جدی می شــود. الان هم ۳۰ تا ۴۰ اســم در رسانه ها مطرح 
شــده است و چند روز قبل هم ۱۵ عکس از شخصیت ها با 
مشخصات منتشر شده بود که اسم من هم بود ولی من رسما 
به خبرگزاری ها اعام کردم که قصد ورود ندارم تا دست کم 

محیط رقابت را خلوت تر کنم.
وظیفه رییس جمهوری هدایت نخبگان برای 

اداره کشور است
باهنر درباره ویژگی و تخصص مناســب برای رییس 
جمهوری آینده برای حل مشــکات کشور، گفت: رییس 
جمهوری باید بخش های مختلف نخبگان کشور را مدیریت 
کند. اگر اقتصاددانی باشــد که از سیاســت چیزی نداند یا 
متخصص امور بین الملل باشد اما اقتصاد نداند به کار نمی آید 
حتی پیدا کردن فردی که این تخصص ها را داشــته باشــد، 
ممکن نیســت. بنابراین باید شخصیت باتدبیری که دارای 
تجربه در کارهای حاکمیتی و کان باشد، وارد عرصه شود. 
این فعال اصولگرا افزود: رییس جمهوری، شخصیتی است 
که کارگزاران اجرایی کشور را انتخاب و مدیریت می کند و 
در ضمــن باید بتواند با مجلس و قوه قضاییه همکاری کند. 
فکر می کنید مثا یک اقتصاددان یا دکتر اقتصاد بر سرکار بیاید 
می تواند کشور را نجات دهد؟ اینطور نیست! اگر مشکات 
اقتصادی  را از ۱۰ متخصص اقتصاد بپرسید به احتمال زیاد با 
۱۰ پاسخ  متفاوت مواجه می شوید. باهنر یادآور شد: اقتصاد 
علم محض نیســت بلکه دانش تجربی چون پزشکی است. 
ممکن است در مورد یک درمان بیماری، پزشکان نسخه های 
متفاوت ارائه دهند. بنابراین رییس جمهوری کسی است که 
از نخبگان جامعه در رشته های مختلف به شکل مفید استفاده 
کند و بتواند آنها را مدیریت کند.   وی خاطرنشان کرد: یک 
طنز سیاسی می گویم بعضی از آقایان که  با ۱۵ تا ۲۰ میلیون 
رای رییس جمهور می شوند تصور می کنند که به انداز شمار 
رای دهندگان می فهمند. کسب آرای زیاد به معنای محبوبیت 
است نه بالا رفتن فهم و عقل! اما باید از خرد جمعی استفاده 
کنند و بجای یک فرد که مدعی است همه چیز را می داند باید 

سیستم و ساختار، مملکت را اداره کند.
کاری کنیم بجای لشکرکشی خیابانی مطالبات 

پای صندوق پیگیری شود 
باهنر دربــاره راهکارهای حضور باشــکوه مردم در 
انتخابات ریاســت جمهوری و بالا بردن نرخ مشــارکت با 
ایجــاد فضای دوقطبی، گفت: اگر رقابت کم باشــد طبیعی 
اســت که حضور کمرنگ می شود و از سوی دیگر، رقابت 
خیلی سنگین  و دوقطبی، مشکات امنیتی به وجود می آورد. 
پیشــنهاد می کنم درباره نرخ کم مشارکت رای دهندگان در 
انتخابات دوم اســفندماه ۹۸  کار پژوهشی عالمانه و عادلانه 
انجام شــود.   این فعال اصولگرا ادامه داد: در علت حضور 
پایین مردم پای صندوق رای عوامل متعددی مانند مشکات 
اقتصادی، بیکاری، رکود و حتی کرونا دخیل بود اما هیچ کدام 
از ایــن موارد را نباید عامل اصلی تلقی کنیم. این عوامل هر 
کدام وزنی دارند.  رسانه ها باید یک کار پژوهشی میدانی انجام 
دهند و وزن هرکدام از این عوامل را بسنجند. باهنر اضافه کرد: 
برخی کارشناسان نحوه بررسی صاحیت  نامزدهای اصاح 
طلــب و اصولگرا را در نرخ کم مشــارکت دخیل می دانند. 
بالاخره ۱۵ هزار نفر ثبت نام کردند و ۸ هزار نفر نتوانســتند 

حائز شرایط شوند.
 نماینده ســابق مجلس ادامه داد: شماری از نمایندگان 
مجلس دهم هم ردصاحیت شــدند. حتما این موضوع بر 
روحیــه و انگیزه مردم اثر می گذارد. مردم می گویند نماینده 
فرســتادیم مجلس که خدمتی کند بعد از چهار ســال برای 

مملکت که کاری نکرد خودش هم دچار مشکل شد. 
وی ادامه داد: زمانی به شوخی می گفتم اگر می خواهید 
دوره آینده مردم حضور گســترده داشته باشند رییس دولت 
اصاحات و رییــس دولت دهم را تایید کنید. آن زمان یک 
رقابت سنگینی می شــود که به تعبیر حضرت آقا در کشور 
دوقطبی ضدامنیتی ایجاد می شود. می خواهم بگویم باید به 
نقطه ای برسیم که بازی برد _برد باشد یعنی بدون لشکرکشی 

خیابانی، مردم پای صندوق رای مطالباتشان پیگیری کنند.  
مردم بجای احزاب، آدم ها را تجربه می کنند 

باهنر درباره اینکه حضور چهره های جدید چه میزان 
بر بالا رفتن نرخ مشــارکت تاثیر دارد، گفت: در نبود حزب 
قوی که مســئول کادرسازی است مردم ناچار هستند بجای 
احزاب، آدم ها را تجربه کنند. اگر سه رییس جمهور اخیر را 

در نظر بگیرید هر ســه تقریبا چند ماه به انتخابات مانده بود 
اعام حضور کردند و تنور انتخابات داغ شد.

 دبیرکل جامعه اسامی مهندسین بیان کرد: شنیدم عده 
ای در بهمــن ۷۵ پیش رییس دولت اصاحات رفتند و از او 
خواســتند نامزد انتخابات دوم خردادماه ۷۶ شود اما او گفته 
بود دنبال فرد دیگری بگردید. اما او سال ۷۶ نامزد و به ریاست 
جمهوری انتخاب شــد. آن زمان رییس ستاد انتخاباتی آقای 
علــی اکبر ناطق نوری بودم بعد هم که آقای خاتمی انتخاب 
شد رفتیم حضوری به او تبریک بگوییم. گفتم حالا که رییس 
جمهوری شدید اعضای کابینه شما چه کسانی هستند و مشی 
اقتصادی شما چیست؟ شــروع به خندیدن کرد. گفتم چرا 
می خندید؟ او که آدم خوش مشــربی بود پاسخ داد که اصا 
فکر نمی کردم رییس جمهوری شوم تا چه رسد درباره کابینه 

و مشی اقتصادی فکری کنم باید ببینم چه می شود.
 وی خاطرنشان کرد: مثال دیگر اینکه، تا پایان سال ۸۳ 
کسی فکر نمی کرد که احمدی نژاد رییس جمهوری شود تنها 
کســی که پیش بینی می کرد خود او بود.  می خواهم بگویم 
داوطلبان یک تا سه ماه مانده به انتخابات اعام حضور می کنند 
بنابراین از الان نمی توان پیش بینی کرد که در انتخابات ۱۴۰۰ 

چه اتفاقی می افتد.
اعتقادی به تغییر جهت ندارم

باهنــر درباره یکی از اظهاراتش مبنــی بر اینکه برای 
حضور مردم در انتخابات ۱۴۰۰ حتما باید تغییر جهت دهیم، 
گفت:  باید دید جمله قبل و بعد چه بوده است. ممکن است 
در تحلیل موضوعی دو تا سه عامل را بر شمرده باشم و  بعد 
بگویم در این عوامل باید تغییر جهت دهیم. دوســتان رسانه 
ای هــم بعد این عوامل را پاک می کنند و عبارت » باید تغییر 
جهت داد« را منتشر می کنند! به تغییر جهت کور به هیچ وجه 

اعتقادی ندارم و توصیه نمی کنم.
علم، تجربه و هنر حکمرانی

باهنر درباره تعریفش از واژه رجل سیاسی گفت: بارها 
گفته ام رجل سیاســی به شخصیتی اطاق می شود که دارای 
تجربه بوده و حکمرانی خوب بلد باشد. احساساتی و شتاب زده 
تصمیم نگیرد. حکمران خوب باید بتواند از امکانات موجود 
کشور بهترین استفاده را ببرد و حداکثر بهره برداری را به نفع 
مردم، اقتدار نظام وتوسعه کشور انجام دهد. این فعال سیاسی 
افزود: متاسفانه باید بگویم دانشگاه های ما شخصیت هایی این 
چنینی را نمی توانند تربیت کنند. دانشگاه های ما متخصصان 
اقتصاد، طب، هســته ای، جامعه شناسی و ... تربیت می کنند 
امــا متخصص حکمرانی نمی توانند. وی ادامه داد: حکمران 
خوب و قوی باید ســه عامــل علم، تجربه و هنر حکمرانی 
را داشــته باشد. بعضی ها تجربه را دارند ولی تخصص لازم 
را ندارند یا تخصص دارد اما در عمل مدیر خوبی نیســت.  
طرف دکترای اقتصاد عمومی، کان و خرد دارد اما یک بنگاه 

اقتصادی را نمی تواند اداره کند.
در همه کارها به صلاحیت ها رسیدگی شود

باهنر درباره تاثیر نظارت ها بر سطح مشارکت پایین رای 
دهندگان در انتخابات مجلس یازدهم، گفت: اگر هرکس که 
دلش خواست نامزد شود و مردم هم به هرکس خواستند رای 
بدهند ممکن اســت شور انتخاباتی بیشتر باشد. اما بالاخره 
یک کارمند عادی هم که می خواهیم اســتخدام کنیم درباره 
او گزینش، سنجش و تحقیقات محلی انجام می دهیم. حتی 
بــرای اقتدا به یــک امام جماعت از نظر فقهی باید بدانیم که 
این شخص عادل است یا خیر. نماینده ادوار مجلس شورای 
اســامی افزود: نماینده مجلس به اندازه یک امیر لشکر تاثیر 
دارد. بنابراین نمی شود گفت هرکس خواست بیاید داوطلب 
شود. هیچ کشوری هم اینگونه نیست. باهنر تاکید کرد: شاید 
یکسری ساختارهای شورای نگهبان کامل نباشد که باید آن 
را کامل کرد. در نظر بگیرید شــورای نگهبان ۱۲ نفره در یک 
ماه باید صاحیت ۱۵ هزار نفر را بررسی کند این کار خیلی 
سختی است. زمانی به یکی از اعضای شورای نگهبان گفتم 
بــا این قانونی که ما داریم اگر این دوره ۱۵ هزار نفر ثبت نام 
کرده اند دوره آینده ۱۵۰ هزار نفر ثبت نام می کنند. ظرف یک 
ماه شــورای نگهبان باید صاحیت این تعداد را بررسی کند. 
کار ســختی است و قانون باید جامع باشد تا تجربیات ۳۰ تا 

۴۰ ساله گذشته اصاح شود.
فکر می کنند با پرخاشگری مشهورتر می شوند

باهنر درباره عملکرد مجلس یازدهم گفت: اصولا بیشتر 
وقت مجالس در چند ماه اول صرف تشکیل ساختارهای آن 
می شود و نباید از مجلس خیلی توقع داشت که کار اساسی 
انجام دهد. اما یک مشــکل وجــود دارد این که نمایندگان 
متاســفانه تا قبل از انتخابات نمی دانند که اختیارات نماینده 

مجلس چیست و چه کارهایی می توانند بکنند. 
این فعال سیاســی گفت: بعضی ها فکر می کنند هرچه 
پرخاشگرتر باشند خیلی مشهورتر می شوند و سرزبان ها می 
افتند و زمان انتخابات یک سری وعده های عجیب و غریب 
به مردم می دهند.   نماینده ۷ دوره مجلس شــورای اسامی 
یادآور شــد: نماینده تازه واردی در مجلس نهم می گفت که 
در ۸ دوره گذشته هیچ کاری در مملکت نشده و هیچ اتفاقی 
نیفتاده است. اما او با گذشت چندماه متوجه می شود که نه این 
خبرها هم نیســت.  این طور نیست که یک نماینده تصمیم 
بگیرد کل مملکت آباد یا خراب شــود. بالاخره یک ســری 
عوامل محیطی و امکانات وجود دارد. باهنر در ادامه به حضور 
وزیر امور خارجه در مجلس اشاره کرد و گفت: نماینده بلند 
می شود به یک وزیر توهین می کند. او فکر می کند شجاعت 
یعنی این که به یک مسوول بد و بیراه بگوید. خود حضرت 
آقا هم متذکر شــدند این اقدامات انقابی گری نیست. مهم 
این اســت که مجلس به مســیر اصلی خود بیفتد و یکسری 
کارهای شــدنی را دنبال کنــد. وی افزود: مثا معلم متدین، 
خوب و محبوبی با شعار بهبود حقوق معلمان رای می آورد 
و بــه مجلس می رود. بعد می بیند بودجه عمومی ۴۰ درصد 
کســری دارد. او چطــور می تواند وعده خود را عملی کند؟ 
حقوق معلمان که با حرف درســت نمی شــود.  بعد از ۵ تا 
۶ مــاه کســانی که به او رای دادنــد می گویند که عجب آدم 
دروغگویی بود! البته او را دروغگو نمی دانم چرا که بسیاری 
از نمایندگان از روی ناآگاهی وعده هایی به مردم می دهند که 
امکان پذیر نیســت. بنابراین نباید از الان انتظار کار خاصی از 
مجلس داشت. باهنر تاکید کرد: باید بپذیریم مملکت را سه 
قوه باهم اداره می کنند. اداره کشور در وضعیتی که سه قوه بر 
علیه هم باشــند امکان پذیر نیست. اگر قرار باشد سه قوه هر 
کدام مملکت را به طرفی بکشند، چیزی از توسعه و آبادانی 

نمی مانــد بنابراین اینها باید در یک جهت حرکت کنند البته 
طبیعی است تذکر هم باید بدهند.   

وی خاطرنشان کرد: در ارتباط مجازی هیات دولت با 
رهبر معظم انقاب، ایشــان گفتند دولت یک سال وقت دارد 
و در این یکسال خیلی کارها می شود انجام داد به شرطی که 

همگرایی باشد مقابله نباشد.
نمی شود به تورم گفت از فردا نباشد 

باهنــر درباره وظایف نمایندگان مجلس گفت: در ۳۰ 
تا ۴۰ اصل قانون اساسی وظیفه نمایندگان مجلس ذکر شده 
است. مجلس باید سعی کند اقتصاد مملکت در ریل اصلی اش 
قرار گیــرد. اینکه مجلس مثا تصویب کند که از فردا تورم 
نباشــد تورم که گوش به ما نمی دهد. بنابراین عوامل بوجود 

آورنده تورم را باید شناخت و راهکار ارائه کرد. 
رییــس جبهه پیروان خط امام )ه( و رهبری افزود: آب 
در ۱۰۰ درجــه جوش می آیــد نمی توان تصویب کرد که از 
فــردا آب در ۱۲۰ درجه به جوش بیاید. اگر می خواهید آب 
جوش نیاید باید زیر فتیله را کم کنی یا باید آب سرد بریزی و 
هرکاری که می توانی بکنی که آب به صد درجه نرسد. باهنر 
تصریح کرد: بعضی از دوستان تصور می کنند که اگر به دولت 
گفتند از فردا دیگر تورم نباشد تورم از بین می رود! اگر شما 
هزینه های دولت را اضافه کنید و دولت منابعی نداشته باشد 
می شود تورم. اگر بانک مرکزی یک خط اعتباری جدید ایجاد 
کند که به برخی وام دهد، برای برخی مسکن بسازد و...  این 

خط اعتباری جدید می شود تورم.
سه قوه باید مملکت را باهم اداره کنند

باهنر درباره عملکرد شورای عالی اقتصادی سران قوا 
و گایه نمایندگان مجلس دهم از این شــورا، گفت: شورای 
عالی اقتصادی ســران قوا تمهید بســیار خوبی بود که رهبر 
معظم انقاب اندیشیدند چرا که تنبلی برخی کارگزاران، فشار 
خارجی و تحریم ها چــرخ اقتصاد را قفل می کند. بنابراین 
تشکیل این شورا برای کمک به برون رفت از این شرایط بود، 
از طرف دیگر رهبر معظم انقاب گفتند سه قوه باید مملکت 
را باهــم اداره کنند. وی افزود: مثا وقتی زلزله ای اتفاق بیفتد 
دولت موظف اســت در آن منطقه یکسری کارها انجام دهد 
و به مردم برسد دولت نمی تواند منتظر باشد که لایحه اش در 
مجلس تصویب شــود و بعد پول تخصیص دهد بعد بروند 
جان باختگان را از زیر آوار درآورند. جاهایی باید این مسیر 

را میان بر رفت و این اراده باشد که به یکدیگر کمک کنند.
بهره گیری از ظرفیت همه کشورهای جهان

باهنر درباره عملکرد دولت در یکسال اخیر، گفت: اداره 
کردن مملکت با وجود مشکات اقتصادی و بیکاری ناشی 
از تحریم و کرونا کار سختی است. از طرفی هم یکسال زمان 
کمی نیســت. در این مدت حتی اگر اتفاقی نیفتد به آدم های 
جویای کار کشور ۸۰۰ هزار تا یک میلیون نفر اضافه می شود 
یا از دانشگاه فارغ التحصیل می شوند یا خدمت سربازی آنها 
تمام می شود دولت که نمی تواند دست روی دست بگذارد. 
ایــن فعال اصولگرا ادامه داد: درباره اینکه دولت در ۷ ســال 
گذشــته در چه کارهایی موفق بوده یا نبوده است بحث های 
زیادی وجود دارد.  دولت چند برنامه داشت. کارهایی انجام 
داده و موفق هم بوده است و گاهی هم اشتباهاتی داشته است 
در برجام دیپلمات های ما زحمات زیادی کشیده و قدرتمندانه 
عمل کردند  بالاخره رفتند یک تفاهم نامه بین المللی را امضا 
کردند. حالا یک دیوانه ای مثل ترامپ از برجام خارج شــده 
است، بالاخره مشکات را زیاد می کند. باید آنها کاری کنند که 
همه تخم مرغ ها را در یک سبد نگذارند. ۲۰۰ کشور در جهان 
داریم و نباید دیپلماسی کشور روی چند کشور متمرکز شود. 
باهنر یادآور شد: دولت در کنترل تورم ۴ تا ۵ سال خوب 
عمل کرد اما بعد موضوع تحریم ها پیش آمد. در جریان شیوع 
ویروس کرونا خیلی از مشــاغل تعطیل شدند کشورهایی 
داریم که در اثر کرونا ۱۰ تا ۱۲ درصد رشد منفی داشتند ولی 
دولت توانست ۲ تا ۳ درصد رشد منفی را کنترل کند که کار 
خوبی است. وی افزود: هنوز امکانات مملکت خیلی بیشتر از 
این کارهایی که انجام شده است. کشور سال ها است به نفت 
معتاد است معتقدم ارزش معادن کشور کمتر از نفت نیست. 
آهن، مس، گوگرد و روی قابل اســتفاده و فرآوری است که 
با آنها می شود ارزش افزوده ایجاد کرد. باهنر درباره اقدامات 
دولت در هفت سال گذشته گفت: دیپلماسی فعال، مدیریت 
ویروس کرونا، طرح تحول نظام سامت از اقدامات خوب 
دولت بود. در مقایســه با کشــورهای جهان، در زمینه کرونا 

کشور خوب اداره شده است.
با بورس هیجانی برخورد نشود

باهنر درباره واگذاری ســهام شــرکت های دولتی در 
بورس گفت: بورس جای تجهیز سرمایه است و بورس ها در 
جهان عما با بانک ها رقابت می کنند. در بورس سرمایه های 
خرد به ســمت تولید برده می شــود. در جریان کرونا با این 
که بســیاری از بازارهای جهان ســقوط کرد بازار سرمایه ما 
خوب بود که البته باید خوب هم مدیریت شود. دبیرکل جامعه 
اســامی مهندسین افزود: شاید اغراق نباشد بگویم نیمی از 
جامعه ما در بورس فعال هستند. البته رفتارهای هیجانی هم 
در بورس وجود دارد اما کسانی سود می برند که با بازار بورس 
احساســی برخورد نکنند ممکن است بازار بورس یک روز 
۵ درصد ســود داشته باشــد ۵ روز هر روز یک درصد ضرر 
داشــته باشد. اگر هیجانی برخورد کنند معلوم نیست بتوانند 
منافــع دراز مــدت خود را حفظ کنند اما به هر صورت بازار 
بورس و سرمایه امکان بسیار خوبی برای کشور و طرح های 

توسعه ای است.
موافق همکاری ۲۵ ساله ایران و چین هستم

باهنــر درباره عملکرد دیپلماســی دولــت یازدهم و 
دوازدهم، گفت: دیپلماسی دولت روحانی فعال و خوب بوده 
است. البته باید این قدرت دیپلماسی متمرکز به چند کشور 
نباشــد. این فعال سیاسی درباره سند همکاری ۲۵ ساله میان 
ایران و چین یادآور شــد: موافق این سند هستم. حرف هایی 
هم که در مورد آن زده می شود جوسازی است. هر حکومتی 
به قراردادهای اســتراتژیک و بلنــد مدت نیاز دارد. البته این 
قراردادها باید برد_ برد باشد و بدون آنکه منافع ملی فدا شود با 
یک کشور قدرتمند که آینده اقتصاد جهان دستش است بتواند 
یک قرارداد استراتژیک داشته باشد. این موضوع حتما خوب 
است اما باید مواظبت کرد. باهنر درباره رد قطعنامه پیشنهادی 
آمریکا برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران در شورای امنیت 
گفت:  در صدساله اخیر آمریکا با این انزوا روبرو نبوده است. 

3 سیاسی

سرویس سیاسی-  رئیس جمهور توسعه و تقویت روابط راهبردی با همسایگان بویژه 
در حوزه های تجاری و اقتصادی را از اولویت های جمهوری اســامی ایران برشمرد و تاکید 
کرد که پیوندهای تاریخی و فرهنگی ملت های منطقه، پایه مستحکمی برای توسعه و ارتقاء 
بیش از پیش سطح همکاری  کشورهای همسایه و به تبع آن، تامین کننده منافع مشترک ملت ها 
و دولت های منطقه است.  حجت الاسام حسن روحانی در دومین نشست »توسعه همکاری 
با همسایگان« که برای بررسی راههای تقویت هر چه بیشتر روابط با کشورهای همسایه و با 
حضور وزیران مرتبط در کابینه و روسای کمیسیون های مشترک همکاری های دوجانبه برگزار 
شد، گفت: تقویت و گسترش هر چه بیشتر همکاری های اقتصادی با کشورهای همسایه می 
تواند نقش مهمی در عبور از مشکات ایفا کند. رئیس جمهور در این جلسه با تاکید مجدد بر 
این موضوع که روابط خارجی معنای گسترده و بسیار وسیع تری از سیاست خارجی دارد، گفت: 
البته سیاست خارجی بر عهده وزارت خارجه است و در زمینه روابط خارجی همه وزارتخانه ها 

از فرصت ارتباط و تبادلات خارجی برخوردارند و باید از همه ظرفیت ها بهره برداری نمایند.
دکتر روحانی با بیان اینکه ملت و دولت ایران همواره در کنار ملت و دولت های دوست 
و برادر همسایه بوده و از گسترش روابط دوجانبه و منطقه ای با همسایگان استقبال می کند، 
گفت: ما باید با همه برادرانمان در منطقه و همسایگان ایران با صمیمیت برای توسعه کل منطقه 

تاش کنیم. اقتصاد هماهنگ و اشتراکی در منطقه به تأمین صلح و امنیت کمک خواهد کرد.
رئیس جمهور تقویت رفت و آمد میان ملت های منطقه و توسعه گردشگری ، سرمایه 
گذاری های مشترک و گسترش همکاری های بانکی و مالی میان همسایگان را گامی مهم و 

ارزنده در مسیر تقویت بیش از پیش روابط خواند.
در این جلسه پس از گزارش وزرای مختلف، همکاری های گمرکی و حمل و نقل و تبادل 
کالا میان بخش های خصوصی ایران و کشــورهای همسایه از دیگر مواردی بود که در جلسه 

»توسعه همکاری با همسایگان« مورد تأکید رئیس جمهور قرار گرفت.

محمدرضا باهنر:

قصدی برای نامزدی 
ریاست جمهوری ندارم

   دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین، فضای مجازی را شمشیر دو لبه ای توصیف 
کرد که می تواند مخرب و مفید باشد و گفت که با حذف این ابزار نمی شود صورت 

مساله را پاک کرد بلکه باید از این فضا استفاده مفید شود. 

رییس جمهور:

همه وزارتخانه ها برای گسترش 
روابط خارجی  با همسایگان 

وارد عرصه شوند

ســرویس سیاسی- ســفیر ایران در 
کی یف در رابطه با پرداخت غرامت در رابطه 
با ســقوط هواپیمای اوکراینی تاکید کرد: ما 
فرمولی را بــرای پرداخــت غرامت قبول 
نمی کنیــم. فرمول ما واضح و معین اســت: 
قوانین بین المللی و معاهده هایی که عضو آن 
هستیم.  منوچهر مرادی سفیر ایران  در اوکراین 
درباره تحقیقات کیفری درخصوص سقوط 
هواپیمای اوکراینی با اشاره به این که تهران و 
کی یف یک تفاهم نامه همکاری قانونی دارند 
و این تفاهم نامه چارچوب قانونی همکاری ها 
میان دو کشور است، گفت: اساس کار دستگاه 
قضایی جمهوری اســامی ایران که مسئول 
تحقیقات در این زمینه اســت همین تفاهم نامه، مقررات سازمان بین المللی هواپیمایی و البته 
قوانین داخلی ایران است. مرادی ادامه داد: یک نکته مهم دیگر توان صاحیت ایران در تحقیق 
درباره پرونده مربوط به این حادثه غم انگیز است. احترام به استقال ایران در حریم هوایی آن 
همان طور که در معاهده شیکاگو آمده است، یکی از اصول تحقیقات کیفری در این باره است. 
معاهده میان ایران و اوکراین نیز  به استقال دو کشور توجه دارد. نکته دیگری که نباید فراموش 
کنیم این است که این فاجعه منجر به جان باختن ۱۵۲ تن از شهروندان ایران شد و مرتکبین به 
جرم در این حادثه  نیز ایرانی هستند، بنابراین این ها همه گواه این هستند که ایران به دلایل متعدد 
درباره تحقیق پیرامون این پرونده دارای صاحیت است. سفیر ایران در اوکراین درباره این که 
این تحقیقات در چه مرحله ای است، گفت: اول از همه این که دادرسی نظامیان است و طبق 
قانون اساسی ایران، این دادگاه نظامی است که مسئول این تحقیق است، نه یک دادگاه غیرنظامی 
. چند اصل مهم در این تحقیق وجود دارند که مورد توجه دادستانی و دادگاه نظامی قرار دارند که 
دربرگیرنده ضرورت تحقیق کامل، در نظر گرفتن تمامی فرضیه ها، تحقیقات قضایی منصفانه 
و بی طرفانــه، پایبنــدی بر قوانین بین المللی، پیگرد قانونی تمامی مرتکبین احتمالی به جرم و 
محاکمه شــان طبق قانون، شــهادت دادن و مدرک عینی می شود. از آن جا که تحقیقات درباره 
پرونده این حادثه که بر شهروندان غیرایرانی هم اثر گذاشت در حال انجام شدن است، دادگاه 

موظف است حقوق ایرانی ها و خارجی ها را طبق قوانین مرتبط با این پرونده در نظر بگیرد.
او همچنین در این باره گفت: نکته مهم دیگر این اســت که در ایران هم مانند هر کشــور 
دیگری دستگاه قضایی مستقل است و دولت نمی تواند دیدگاه خود درباره محاکمه و قضاوت 

را اعمال کند. یک اصل دیگر قابل توجه این است که اسرار نظامی ما قابل مذاکره نیستند.
وی در اوکراین درباره این که تعامل و همکاری نهادهای قضایی و اجرایی ایران در این 
باره چگونه است، گفت: در این مورد، دو نوع همکاری وجود دارد. یک مورد این که کشوری 
به طور منظم نامه نگاری کرده و خواستار اطاعات مرتبط می شود و مورد دوم وقتی است که 
دو طــرف در چارچــوب مقررات مذاکره و تبادل نظر می کنند. در مذاکرات قبلی ما مورد دوم 

را انتخاب کردیم. 
بنابراین در دور اول مذاکرات، مراجعی که این پرونده را مورد پیگرد قانونی قرار داده اند 
دیداری جداگانه داشــتند و در دور دوم نمایندگان آن ها نشســت کمیته امور قانونی را برگزار 
خواهند کرد. مرادی همچنین بیان کرد: نامه هایی که از سوی دفتر دادستانی اوکراین فرستاده شد 
در برگیرنده استعام هایی است که به استقال ملی ما و اسرار نظامی مان مرتبط می شود. بنابراین، 
ما نتوانستیم به تمامی نامه ها پاسخ دهیم و این را در دور مذاکرات قبلی به دفتر دادستانی اوکراین 
توضیح دادیم. اگرچه مقررات عدم افشا هم در قوانین بین المللی و هم در مقررات تفاهم نامه 

همکاری قانونی میان کشورهایمان موجود است. 
ســفیر ایران  در کی یف درباره رونــد پرداخت غرامت برای هواپیمای اوکراینی گفت: 
پرداخت غرامت هم مانند دیگر مسائل مرتبط با این حادثه یک چارچوب قانونی و بین المللی 
دارد. در مذاکرات و مصاحبه های پس از آن، ما آمادگی مان برای پرداخت غرامت طبق قوانین 
بین المللی و تعهدات ایران در معاهده هایی را که ایران عضوی از آن است اعام کردیم. مطلب 
آخر این است که ما فرمولی را برای پرداخت غرامت قبول نمی کنیم و این نکته مهمی است. 
مرادی در پاسخ به ارائه توضیحات بیشتری در این باره تشریح کرد: شاید فردا کشوری بیاید 

بگوید من بیشترین حد غرامت را می خواهم. 
بر چه اساسی بیشترین حد غرامت را مطالبه می کند؟ ما طبق چه فرمولی باید پرداخت 
کنیم؟ فرمول ما واضح و معین اســت: قوانین بین المللی و معاهده هایی که عضو آن هســتیم. 
نکته دیگر این است که ما تحت تحریم های اقتصادی آمریکا قرار داریم. کشور ما تحت فشار 
حداکثری رژیم آمریکا قرار دارد و در یک وضعیت اقتصادی غیرمعمول به سر می بریم. بنابراین 
من از رســانه های اوکراینی و نمایندگان مقامات اوکراین و دیگر کشورها می خواهم ناظر بر 
انتظارات عمومی در زمینه پرداخت غرامت باشند. او همچنین بیان کرد: اخیرا برخی از نمایندگان 
مقامات اوکراینی گفته اند که تحقیقات فنی و قانونی و نتایج آن بر پرداخت غرامت مقدم است 
و پس از نتایج این تحقیقات در این باره مذاکره خواهند کرد. این برای ما مشکلی ندارد اما باید 
پاسخگوی بستگان جان باختگان این حادثه شد. در دور دوم مذاکرات درباره پرداخت غرامت 

صحبت خواهیم کرد.
بر اساس این گزارش، اظهارات مرادی در پی این مطرح می شوند که هواپیمای اوکراینی 
در دی ماه سال ۲۰۱۸ در آسمان ایران به اشتباه مورد هدف قرار گرفته و سقوط کرد. این حادثه 

منجر به جان باختن ۱۷۶ تن از هم وطنان و شهروندان برخی دیگر از کشورها شد.

سفیر ایران در کی یف:

فرمولی را برای پرداخت غرامت 
در ارتباط با هواپیمای اوکراینی 

قبول نمی کنیم

کنایه استعفای آبه
روزنامه جمهوری اســامی نوشت: شینزو آبه، نخســت وزیر ژاپن به علت ضعف 
جســمی اســتعفا داد و درباره علت این استعفا گفت: نگران هستم که ضعف جسمی من در 
تصمیم گیری هایم اثر بگذارد و این به سود ژاپن نیست. به همین دلیل، کنار رفتن را بر ماندن 
ترجیح داده ام. این اقدام نخســت وزیر ژاپن برای آن دســته از مسئولین کشور ما که تا سنین 
بالاتر از ۹۰ سالگی هم همچنان به منصب و مقام می چسبند و حاضر نیستند کنار بروند، بسیار 
درس آموز است. ما اکنون در کشورمان، افرادی بالای ۷۰ سال در مسئولیت ها داریم که هنوز 
آرزوی به دست آوردن مسئولیت های بالاتر دارند. افرادی در سنین میان ۷۰ و ۸۰ سالگی داریم 
که دارای ده ها مسئولیت هستند و باز هم برای به دست آوردن مناصب دیگر تاش می کنند. 
افرادی بالای ۸۰ سال سن داریم که برای راه رفتن مشکل دارند، ولی مسئولیت های حساسی 
بر عهده آنان است. دو سال قبل، قانون منع به کارگیری بازنشستگان، اجرایی شد، ولی این 
قانون هم نتوانست چسبیدگان به قدرت و مناصب را کنار بزند. علت این است که اولاً این 
قانون با تبصره های متعدد و استثنا های فراوان، کاماً خنثی شد و ثانیاً به درستی هم اجرا نشد 
و هرکس و هر دستگاه نهاد و ارگان به بهانه های مختلف افراد موردنظر خود را با توصیه ها و 
فشار ها و رانت های گوناگون در مسئولیت ها و مناصب نگه داشتند و مانع جابجایی شدند؛ 

این یعنی به بازی گرفتن قانون و پایمال کردن حقوق مردم.

اخبار ویژه ...

بازگشت عادل 
عادل فردوســی پور مجری و گزارشــگر فوتبال قرار است با برنامه ای جدید به دنیای 
فوتبال برگردد. عادل فردوسی پور قصد دارد با شروع لیگ بیستم دوباره برنامه ای مشابه ۹۰ را 
تولید و پخش کند. برنامه جدید عادل از تلویزیون های اینترنتی پخش خواهد شد. جالب این 
که زمان پخش برنامه مثل برنامه سابق او دوشنبه های هر هفته است. لابد می دانید که دوشنبه 
شب ها برنامه »فوتبال برتر« از شبکه سه و با اجرای محمد حسین میثاقی پخش می شود و این 
رویه حتما برای لیگ بیستم هم ادامه خواهد داشت. حالا باید هر دوشنبه منتظر رقابت این دو 
برنامه باشیم. برنامه جدید عادل »نود نو« نام دارد و از تلویزیون های اینترنتی پخش خواهد شد.

ادعای رایزنی 
سعید جلیلی این روز ها عزم خود را جزم کرده تا با سازوکاری مشخص در انتخابات 
حاضر شود و بر اساس اخبار رسیده، برخی نیرو های جبهه پایداری جلساتی در دفتر آیت الله 
مصباح یزدی برگزار کرده اند تا حمایت ایشان را برای حمایت از جلیلی جلب کنند. گمانه زنی 
بر سر نامزد های ریاست جمهوری ۱۴۰۰ در هر دو جناح سیاسی هر روز داغ تر می شود و این 
بین اخباری هم برخی گمانه ها را تقویت می کند. به گزارش خبرنگار »نامه نیوز« سعید جلیلی 
این روز ها عزم خود را جزم کرده تا این بار با سازوکاری مشخص در انتخابات حاضر شود و 
بر اساس اخبار رسیده، برخی نیرو های جبهه پایداری جلساتی در دفتر آیت الله مصباح یزدی 

برگزار کرده اند تا حمایت ایشان را برای حمایت از جلیلی جلب کنند.

ساماندهی فضای مجازی
نماینده مردم تهران در مجلس از تهیه طرحی برای ساماندهی فضای مجازی خبر داد و 
تاکید کرد که ما در این طرح نگاهمان فراتر از شبکه های اجتماعی است و تمرکز جامع تری 
بر فضای مجازی دارد.مجتبی رضاخواه نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسامی ،  از 
تهیه طرحی برای ساماندهی فضای مجازی خبر داد.وی افزود: ما در این طرح نگاه مان فراتر 
از شبکه اجتماعی است تمرکز جامع تری بر فضای مجازی داریم.نماینده مردم تهران در 
مجلس تاکید کرد که در طرح ساماندهی فضای مجازی، نگاه و نقطه نظرات نخبگان جامعه 
به ویژه کارشناسان و فعالان فضای مجازی را دریافت و در طرح مذکور گنجانده شده است.

تکذیب شرط گذاری 
یک منبع نزدیک به علی لاریجانی با اشاره به برخی اظهارات مبنی بر تمایل رئیس 
سابق مجلس برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم و شروطی که در این 
زمینه توســط وی مطرح شده، گفت: تمایل لاریجانی برای شرکت در انتخابات ۱۴۰۰ و 
شرط گذاشتن برای برخی طیف های سیاسی کشور، داستان سرایی و از اساس کذب است.

وی با بیان این که خبر تمایل لاریجانی برای شرکت در انتخابات ۱۴۰۰ و به تبع آن گذاشتن 
برخی شروط خطاب به طیف های سیاسی برای شرکت در انتخابات نادرست است افزود: 
این گونه داستانسرایی ها در گوشه و کنار فضای مجازی شکل می گیرد، اما ما به ازای واقعی 
و سیاسی ندارد.این منبع نزدیک به لاریجانی افزود: واقعیت این است که لاریجانی تمایلی 
به شرکت در انتخابات ۱۴۰۰ ندارند و وقتی چنین تصمیمی در بین نباشد، شرط گذاشتن 

برای طیف های سیاسی نیز از اساس، قصّه پردازی است.

متهم کرد
وزارت دادگســتری آمریکا دو شــهروند ایرانی و دو شــهروند اندونزی را به نقض 
تحریم های آمریکا علیه ایران متهم کرده است.یک قاضی فدرال روز جمعه دو شهروند ایران 
و دو شهروند اندونزی را به ۱۹ فقره نقض تحریم های آمریکا با صادارات قطعات هواپیمایی 
از آمریکا به ایران متهم کرده است.صاحبعلی مولایی ۵۶ ساله، محسن فقیهی ۵۴ ساله، آرنولد 
کونانگ ۲۶ ساله و آلفرت کونانگ ۵۵ ساله متهم به ارسال قطعات هواپیمایی آمریکایی به 

ایران بدون مجوز دفتر کنترل دارایی های وزارت خزانه داری آمریکا شده اند.

پرونده محمدعلی نجفی
وکیل محمد علی نجفی گفت: پرونده موکلم در انتظار برگزاری جلسه هیأت عمومی 
دیوان عالی کشور است.حمیدرضا گودرزی، وکیل محمد علی نجفی شهردار اسبق تهران با 
اشاره به آخرین وضعیت پرونده موکلش در دیوان عالی کشور اظهار کرد: هنوز هیأت عمومی 
دیوان عالی کشور برای بررسی پرونده نجفی تشکیل نشده است.وکیل محمدعلی نجفی با 
اشاره به زمان برگزاری هیأت عمومی بیان کرد: به دلیل آن که پرونده های دیگری در صف 
انتظار هیأت عمومی هستند، هنوز جلسه رسیدگی به پرونده موکل بنده برگزار نشده است.

وی گفت: از آنجایی که پرونده نجفی زندانی دارد و او در زندان است، نوبتش متفاوت است و 
احتمالا ظرف چند هفته آینده جلسه هیأت دیوان عالی کشور تشکیل و نظر پرونده اعام شود.
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پکن 
وزیر خارجه چین در سخنرانی  بار دیگر بر لزوم حفظ برجام تاکید کرد. وانگ یی، 
وزیر امور خارجه چین در سخنرانی  در موسسه فرانسوی روابط بین الملل بر لزوم حفظ 
برنامه جامع مشترک تاکید کرد.وی در این خصوص گفت: ما باید مشترکا برجام را حفظ 

و برای دست یابی به جهانی امن تر و باثبات تر بیشتر تاش کنیم.

پاسخ معصومه ابتکار 
معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهور در امور زنان گفت: این خبر را نشنیدم، نشنیدم 
که از آقای لاریجانی حمایت کنند، اما اصاح طلبان همیشه در جامعه ما خیرخواه بودند و 
خیرخواهی از این بابت بوده است که ما نباید مردم را از دست بدهیم، یعنی اگر یک طرفه 
در مناســبات ورود پیدا کنیم و یک طرف به ســمت بحث سیاسی برویم، به نتایج خوبی 
نخواهیم نرسید. باید همه جریان هایی که نگران آینده مردم هستند و دلشان می خواهد که 
حداکثر مشــارکت رقم بخورد، به فکر حذف رقیب نباشند و اجازه دهند همه در صحنه 
انتخابات حضور پیدا کنند. شما الان مجلس را ببینید، یکدست شده است، آیا این خوب 
اســت؟ بنابراین اگر ما همه طیف ها را در نظر نگیریم و ندانیم مردم کجا هســتند، موفق 
نخواهیم بود. انتخابات مجلس یازدهم واقعه خوبی نبود و چنین مشارکتی در شان انقاب 
ما نیســت. باید این فضا تغییر کند و فضا هم موقعی تغییر خواهد کرد که مردم بدانند در 

آینده نظام تعیین کننده هستند.

راه فرار 
پروانه اصانی در توضیح سیاست دریافت مالیات خانه های خالی، اعام کرد: سامانه 
اماک و اسکان در حال حاضر اجرایی شده و روزانه ۱۰۰ هزار پیامک به مالکان بیش از یک 
واحد ارسال می کنیم. به گفته او، این افراد دو هفته فرصت دارند که با خوداظهاری، وضعیت 
خالی بودن یا دارای سکنه بودن واحد خود را مشخص کنند و دولت این اطاعات را چک 
خواهد کرد. مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی تصریح کرد: اگر کسی 
صاحب دو واحد مسکونی یا بیشتر باشد و بعد از دریافت پیامک خود اظهاری نکند، ماک 

را بر این قرار می دهیم که خانه های او خالی است.

واکنش فدراسیون 
فدراسیون فوتبال ایران با تأیید دریافت نامه مشترک فیفا و AFC، تأکید کرد همچون 
گذشــته و همیشــه ضمن احترام به قوانین فیفا و AFC، خود را مقید و ملتزم به رعایت 
قوانین و مقررات جمهوری اسامی ایران می داند. در این نامه درباره برخورد قوه قضاییه 
ایران با متهمان پرونده مارک ویلموتس و احضار مدیران ارشــد فدراسیون فوتبال ایران 
اخطار داده شده در صورت برخورد قضایی با اتهام اهمال کاری، خطراتی از جمله تعلیق، 

فوتبال ایران را تهدید خواهد کرد.


